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دادستان پیشین انقاب اســامی گفت: اگر رد 
صاحیت ها به دلیل مســائل شخصی باشد یا بر 
اساس برخی گزارشــات و اتهامات دروغ، فرد یا 
افرادی را رد صاحیت کنند، گناه بزرگی اســت و 
بزرگترین خیانت به کشور این است که انتخابات 
را بی اعتبار کنند. تنها دشمن نمی تواند انتخابات 
را بی اعتبار کند، همین ردصاحیت های بی دلیل و 

بی جهت انتخابات را بی اعتبار می کند.
آیت الله سید حسین موسوی تبریزی در مورد رد صلاحیت 
برخی داوطلبان و چهره های شاخص انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و دلایل رد صلاحیت اغلب آنها که عدم التزام به نظام 
جمهوری اســلامی عنوان شده است، گفت: این دیگر روشن 
است، کســی که در نظام جمهوری اسلامی کاندیدا می شود 
باید جمهوریت را بپذیرد.موسوی تبریزی در پاسخ به این سوال 
که نمایندگانی هستند که در دوره فعلی حضور دارند اما برای 
انتخابات آتی این موضوع برای رد صلاحیت آنان عنوان شده 
است، گفت: این دوره هم شاید اشتباه شده که آمدند. باید این 
را بپذیریم که مردم در ایران رأی دادند و حکومت آن جمهوری 
اسلامی شده است، نماینده ها هم باید جمهوریت را بپذیرند. البته 

اینکه خیلی ها را به اشتباه ردصلاحیت می کردند، تأیید نمی کنم 
اما اگر کسی جمهوریت نظام را قبول نداشته باشد، اصل نظام 
را هم قبول ندارد. اصل نظام ما از دو کلمه تشــکیل می شود 

جمهوریت و اسلامیت، هر دو را باید بپذیرند.موسوی تبریزی 
در پاسخ به این سوال که ردصلاحیت داوطلبین در دوره فعلی 
چگونه می بینید، گفت: رد صلاحیت ها به اینکه افراد غرضی 

داشته باشند یا نه بســتگی دارد. من دو دوره نماینده بودم. نه 
ایــن دوره، بلکه در دوره های قبل هم گاهی بی دلیل به خاطر 
دعواهای گروهی و حزبی که پیش آمده، بعضی  افراد بر اساس 
آن ها ردصلاحیت شدند و بعضی هم با وجود آنکه مشکلات 
زیادی داشتند اجازه دادند که وارد انتخابات شوند. حتی یکی،  
دوبار در زمانی که من نماینده بودم می دانستم حضرت امام )ره( 
هم با این ردصلاحیت های بی دلیل مقابله کرد و ناراحت بود.
وی در گفت وگو با ایلنا، افزود: علی ایحال اگر رد صلاحیت در 
رابطه با جمهوریت نظام باشد و واقعیت داشته باشد و تهمتی 
نباشــد، ایرادی ندارد چون نظام ما جمهوری اسلامی است. 
نماینده مجلس باید جمهوریت و اسلامیت را قبول کند و نماینده 
همیشه باید از این دو عنوان دفاع کند. اما اگر رد صلاحیت ها 
از جهات شخصی باشد، بر اساس برخی گزارشات و اتهامات 
دروغ، فرد یا افرادی را رد صلاحیت کنند، گناه بزرگی اســت 
و بزرگترین خیانت به کشور این است که انتخابات را بی اعتبار 
کنند. تنها دشمن نمی تواند انتخابات را بی اعتبار کند، همین 
ردصلاحیت های بی دلیل و بی جهت انتخابات را بی اعتبار می کند. 
اخیرا دیدم یکی از نماینده های تبریز در مجلس  آقای پزشکیان 
را رد صلاحیت کردند. من آقای پزشکیان را می شناسم، ایشان 

متدین، خوب و دلسوز هستند. برای اینکه مثلا چند انتقاد حسابی 
کرده بیایند ایشان را ردصلاحیت کنند، درست نیست. چند دوره 
هم ایشــان نماینده بوده و حتی کسانی که او را ردصلاحیت 
کردند هم نگفتند ایشان ریالی سوء استفاده مالی یا سوءاستفاده 
از مقام خود کرده است و باید شفاف سازی صورت بگیرد.آیت الله 
موسوی تبریزی در پاسخ به این سوال که در چند روز گذشته 
برخی تحلیل گران سیاسی از واژه خالص سازی برای این روند 
رد صلاحیت ها اســتفاده کرده و این اتفاق را در راســتای این 
روند توصیف کردند، گفت: من نمی دانم مراد از خالص  چیست. 
خالص یعنی من، گروه من، خانواده من یا همه افراد، متدینین و 
کسانی که نظام را قبول دارند و کسانی که دست  و پای شان تا به 
حال نلرزیده و اتهامات عجیب و غریبی در دادگاه ها ندارند؛ اگر به 
این معنا باشد خوب است. اما اینکه به معنای گروه من و تابع من 
و گروه خاصی باشد معلوم است غلط است و جمهوریت را زیرپا 
می گذارد.وی در مورد اینکه برخی تحلیل گران مدعی هستند 
گروهی به دنبال برپایی حکومت اسلامی به جای جمهوری 
اسلامی هستند، گفت: مگر اینکه این ها کسانی باشند که مخالف 
جمهوری اسلامی باشند و بخواهند این کار را انجام دهند در 

غیراینصورت نظام ما جمهوری اسلامی است.

آیت الله موسوی تبریزی:

ردصلاحیت های بی دلیل انتخابات را بی اعتبار می کند
عضو کمیسیون امنیت ملی خبر داد؛

 استیضاح امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه
 کلید خورد

محمود عباس زاده مشکینی، عضو کمیسیون امنیت  ملی  و سیاست خارجی 
مجلس انفعال دستگاه دیپلماسی در مقابل مقامات عربستان و موضوع جنگ 

غزه را از علل این طرح استیضاح عنوان کرد.
به گزارش اقتصاد آنلاین ، محمود عباس زاده مشکینی، عضو کمیسیون امنیت  ملی  و سیاست 
خارجی مجلس از استیضاح حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه خبر داد. عباس زاده انفعال 
دستگاه دیپلماسی در مقابل مقامات عربستان و موضوع جنگ غزه را از علل این طرح استیضاح 
عنوان کرد.وی با انتقاد از عملکرد وزیر امور خارجه  پرسید؛ چگونه است که تا چندی پیش سخن 

از محو رژیم صهیونیستی مطرح  بود اما در حال حاضر گفتمان ها تغییر کرده است.

با تصویب مجلس
 دولت مکلف به تادیه بدهی خود 

به تامین اجتماعی شد
با تصویب مجلس، دولت مکلف به تادیه بدهی حسابرســی شده خود به 
سازمان تأمین اجتماعی و صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و 

عشایر در طول اجرای قانون برنامه هفتم  شد.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در جلسه دیروز سه شنبه و در ادامه بررسی مواد ارجاعی 
کمیسیون تلفیق، بند )ب( ماده ۲۹ لایحه برنامه هفتم را تصویب کردند.طبق این مصوبه، دولت 
مکلف اســت در طول برنامه و در قالب بودجه های سنواتی نسبت به تأدیه بدهی حسابرسی 
شــده خود )وفق بند »ه« ماده ۷ قانون ساختار نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی( به سازمان 
تأمین اجتماعی و صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر اقدام نماید. تمام وجوه 
پرداختی و کمک های دولت به صندوق های بازنشستگی، مازاد بر سهم کارفرمایی و سهم دولت 
و همچنین کلیه تضامین قانونی تأدیه نشده، به عنوان تأدیه بدهی دولت محسوب می شود. 

صندوق بازنشستگی فولاد نیز در صورت طلب قانونی از دولت مشمول این حکم است.
هرگونه کمک دولت در قالب بودجه ســنواتی مازاد بر بدهی ها نیز به عنوان مطالبه دولت 
محســوب می شود. ایجاد هرگونه تعهد جدید برای سازمان تأمین اجتماعی و صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر بدون تامین منابع درطول برنامه ممنوع می باشد. دیون 
موضوع این بند باید بعد از کســر کمکهای دولت در قوانین بودجه ســنواتی به تأیید سازمان 

حسابرسی کل کشور رسیده باشد.«

وزیر جهاد کشاورزی:
برنامه ای برای افزایش قیمت آرد و نان وجود ندارد

وزیر جهادکشــاورزی گفت: مجوزی برای افزایش قیمت نان تاکنون داده 
نشده و هیچ برنامه ای فعا برای افزایش قیمت آرد و نان وجود ندارد.

 محمد علی نیکبخت با بیان اینکه وزارت جهادکشاورزی وظیفه تولید و انبارداری آرد را برعهده 
دارد، گفت: نظارت بر قیمت آرد و نان برعهده شورای آرد و نان هر استان و شهرستان است. به 
گزارش ایسنا،وی افزود: تاکنون از جانب هیچ مرجعی مجوز برای افزایش قیمت آرد و نان داده 
نشده است و اگر در سطح بازار افزایش قیمتی مشاهده می شود باید توسط دستگاه های مربوطه 
به آن رسیدگی شود.وزیر جهادکشاورزی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد، تصریح 

کرد: هیچ برنامه ای فعلا برای افزایش قیمت آرد و نان وجود ندارد.

عضو هیات رئیسه مجلس بیان کرد:
سربری علنی نهضت ملی مسکن؟!

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اســامی تاکید کرد بانک ها پرداخت 
تسهیات حوزه مسکن تنها به کمتر از 3 درصد وظایف خود عمل کرده اند.

 مجتبی یوسفی نماینده مردم اهواز وعضو کمیسیون عمران مجلس در خصوص بنگاه داری 
بانکها به جای پرداخت تسهیلات حوزه مسکن به اقتصاد100 گفت: بر اساس ماده 4 قانون 
جهش تولید مسکن، ۲0 درصد از تسهیلات باید به حوزه مسکن اختصاص داده شود، بر این 
اساس باید در سال پایه 1400 رقم 360 همت)هزار میلیارد تومان(، سال 1401 عدد 500 همت 
و تا الان چیزی بیش از 1۲00 همت به حوزه تسهیلات مسکن پرداخت می شد اما پرداختی 
که تا الان صورت گرفته حدود 80 همت یعنی کمتر از 3 درصد است.عضو کمیسیون عمران 
مجلس  شورای اسلامی افزود: مسکن نیاز مردم و پیشران اقتصادی است، سال گذشته 4و نیم 
هزار، هزار میلیارد تومان یعنی  4و نیم هزار همت ،تسهیلات پرداخت شد اما کمتر از 80 همت 
به حوزه مسکن اختصاص یافت که یعنی چنین ارقامی در سوداگری، بنگاه داری ، برهم زدن 
بازار و دلالی که پیشران نیست بکار گرفته شده است . وی با بیان اینکه درمجموع، تسهیلات 
پرداختی حوزه مسکن ،صنعت و کشاورزی کمتراز 50 درصد بوده تصریح کرد: این ارقام نشان 
دهنده انحراف است،  البته مجلس در برنامه هفتم توسعه پیش بینی کرده که تراز نامه ها کاهش 
پیدا کند و تنها به بانک های خوش حساب برای تسهیلات پرداختی صورت گیرد. در قانون برنامه 
هفتم توسعه به صراحت گفتیم هر بانکی تسهیلات پرداخت نکرد سازمان امور مالیاتی مکلف 
است به میزانی که به تعهدات عمل نکرده جرایم مالیاتی برایش در نظر گرفته شود.نماینده مردم 
اهواز در مجلس یازدهم  با اشاره به اعتراض رئیس جمهور در جلسه اخیر شورای عالی مسکن، 
نسبت به اقدامات صورت گرفته گفت: منتظر اقدام عملی سازمان امور مالیاتی وزارت اقتصاد و 
دارایی هستیم.البته بخشی از تسیهلات به کارمندان بانک ها و بخش دیگر در حوزه تجارت و 
سپس سودا گری اختصاص یافته ولی در نهایت مهم این است که به قانون عمل نشده است.

وی تاکید کرد:این احتمال وجود دارد که تسهیلات مسکن به ساخت مال ها و ساختمان های 
تجاری اختصاص داده شده باشد که به اسم مسکن تمام شود اما سوال این است که این بخش 
کجا پیشران اقتصاد است و کجای آن حل مشکل دهک های بازنشسته ،کارگر و کارمند است 

که از این جهت مساله را دنبال خواهیم کرد.

بحران مهاجرت پرستاران را جدی بگیرید
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت:چنانچه پرداخت به هنگام و تقویت 
تعرفه های خدمات پرستاری اصاح نشود و روند فعلی ادامه یابد با مشکات جدی 

در مورد ماندگاری نیروهای متخصص مواجه خواهیم شد.
دکترسید مرتضی خاتمی نماینده ماهنشان وعضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه در خصوص 
مهاجرت ســالانه بیش از 3 هزار پرستار از کشور گفت: باید جلوی این روند گرفته شود، البته تلاش 
هایی در بررسی برنامه هفتم توسعه در مجلس اتفاق افتاده و احکامی نوشته شده ، منتها انتظار داریم که 
نظام پرداخت کشوراصلاح شود تا ماندگاری پرستاران ،با توجه به شرایط اقتصادی موجود در ابتدا تثبیت 
وسپس تقویت شود.عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس افزود:باید اذعان کنیم که روند فعلی غیر 
قابل قبول است و اگر شرایط ادامه یابد قطعا مشکلات جدی در زمینه نیروی انسانی تخصصی در کشور 
پدیدار خواهد شد.بنابراین لازم است مسئولین محترم اعم از وزارت بهداشت و هیات دولت برای مساله 
فکر عاجلی داشته باشند.وی در مورد راهکارهای موجود برای تضمین حضور پرستاران در کشور تصریح 
کرد: یکی از اقدامات ،اجرای دقیق  قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری و سپس به هنگام پرداخت 
کردن مطالبات است ،هم اکنون مبالغی بصورت الحساب پرداخت می شود وبه جز حقوق که هر ماه 
داده می شود پرداخت مطالبات به تعویق می افتد که امیداورایم در زمان خود انجام پذیرد.دکتر خاتمی 
درمورد حقوق پایین پرستاران که رقمی بین 14 تا 15 میلیون عنوان شده وعدد بسیار کم اضافه کاری 
این متخصصین گفت: معتقدیم در اصل تعرفه گذاری مشکلاتی وجود دارد ،متاسفانه آنچه  شورای عالی 
بیمه به تصویب می رسد دچار جرح وتعدیل می شود،بطوریکه در ابتدای سال جاری طبق مصوبه شورای 
عالی بیمه رشد تعرفه ها 40 درصد تصویب شد اما بعد از رسیدن به سازمان برنامه و بودجه به ۲5 درصد 
تقلیل پیدا کرد.به گزارش اقتصاد100، نماینده مجلس یازدهم با تاکید بر اینکه متاسفانه همان میزان و 
رقمی که دولت تصویب کرد نیز اجرایی نمی شود خاطر نشان کرد: با این روند نمی توانیم تضمینی برای 
ماندگاری نیروها داشته باشیم لذا معتقدیم پرداخت به هنگام و تقویت تعرفه ها و اجرای کامل و موثر قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری می تواند موثر باشد.وی گفت : درغیر این صورت با این روند معلول  وبی 
توجهی به مولفه هایی که ذکر شد چنانچه اصلاحی صورت نگیرد ، روند مهاجرت ادامه پیدا خواهد یافت 

و با مشکلات جدی مواجه می شویم.

 خانه های خالی در صورت عدم پرداخت مالیات
 ممنوع المعامله می شوند

مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی کشور گفت: با عدم پرداخت مالیات 
قطعی توسط مالکان، خانه های خالی ممنوع المعامله می شوند.

 »شــاهین مستوفی« با بیان اینکه مالیات خانه های خالی بر اساس متراژ واحدها محاسبه می شود، 
اظهار داشت: اگر فردی خانه خود را اجاره دهد و طبق قانون مشمول مالیات باشد، مالیات اجاره محاسبه 
می شود. اگر این خانه خالی باشد و به اجاره واگذار نشده باشد، شش برابر میزان مالیات خانه اجاره شده، 
محاسبه خواهد شد.وی افزود: بر اساس قانون مالیات  های مستقیم، فقط اطلاعاتی که از طریق سامانه 
ملی املاک و اسکان کشور در اختیار سازمان قرار می گیرد، ملاک عمل برای مطالبه واحدهای مسکونی 
خالی است و با عدم پرداخت مالیات قطعی توسط مالکان، خانه های خالی ممنوع المعامله می شوند. به 
گزارش مهر، مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی کشور ادامه داد: مالکان خانه های خالی، پس 
از ابلاغ مبلغ نهایی مالیات، یک ماه فرصت پرداخت دارند و اگر پرداخت نشود، با صدور برگ قطعی از 
ایشان مطالبه خواهد شد. اگر ایشان به آن برگ اعتراض کنند، در هیئت های حل اختلاف مالیاتی مورد 

رسیدگی قرار می گیرد.
مستوفی تصریح کرد: پس از طی این فرآیند با عدم پرداخت مالیات قطعی توسط مالکان، خانه های خالی 
ممنوع المعامله می شوند و اجازه انتقال به شخص دیگری را نخواهد داشت. اگر هم دفترخانه ای نسبت 
به انتقال این موضوع اقدام کند، قبل از اینکه مفاصاحساب مالیاتی مربوط به ماده 54 قانون مالیات  های 

مستقیم را بگیرد، متضامنا در پرداخت مالیات مسئول خواهد بود.

اخبار کوتاه 

نماینده مردم مرودشت از احتمال ورود شورای نگهبان به ماجرای ردصاحیت ها 
توســط هیأت اجرایی خبر داد و گفت: این سطح از رد صاحیت در هیئت اجرایی 

مسبوق به سابقه نیست.
 اختلافات میان بهارستان و پاستور هر روز آشکارتر می شود و با رد صلاحیت برخی نمایندگان توسط 
هیأت اجرایی وزارت کشور، هر دو قوه شمشیر خود را علیه دیگری تیز کرده اند.چنانچه برخی نمایندگان 
رد صلاحیت های اخیر را »انتقام جویی دولت« علیه منتقدانش خاصه منتقدانش در مجلس می دانند. 
با این وجود معاون رئیسی منتقدان به ردصلاحیت ها را دعوت به متانت می کند و گفته می شود وزیر 
کشور نیز در جمعی گفته است»فضای انتقادی به فضای انتخاباتی وصل نشود که این کار ممکن است 
به مشارکت آسیب بزند.«جلال رشیدی کوچی، نماینده مردم مرودشت، از جمله منتقدان دولت در پارلمان 
است که از ردصلاحیت ها مصون مانده است او در گفتگو با خبرآنلاین از جریان خالص سازی روایت می 
کند که در دولت نیز نفوذ کرده است.او تاکید دارد؛»با قاطعیت می گویم و شما این خبر را کار کنید و به 
یادگار از من داشته باشید که هیچ مجلسی مثل مجلس فعلی با دولت همکاری نکرده  و نخواهد کرد. به  

نظرم مجلس بعدی دولت را خیلی اذیت کند.«مشروح  این گفتگو در ادامه بخوانید؛
آقای رشیدی کوچی! تحلیل شما از اتفاقاتی که در ردصاحیت ها در هیات های 
اجرایی رخ داد و برخی چهره هایی که تصور ردصاحیت شدنشان وجود نداشت از 

سوی این هیات ها ردصاحیت شدند چیست؟
هیئت اجرایی اجرایی اجازه احراز و عدم احراز ندارد. هیئت اجرایی باید بر اساس مستندات مراجع پنج گانه 
اظهار نظر کند. به عنوان مثال اگر کسی پرونده قضایی در دادگاه داشته باشد و محکوم شده باشد، هیئت 
اجرایی جلسه برگزار می کند و شخص را به دلیل محکومیت قطعی اش رد می کند. اگر مدارکش ناقص 
باشد آن جا بررسی می کنند ومی گویند نمی تواند تایید صلاحیت شود.در بعضی جاها هیئت اجرایی، کار 
هیئت نظارت را انجام داده و احراز صلاحیت کرده و به شخصی که رد صلاحیت شده اعلام کرده اند، 
مراجع چندگانه نظری نسبت به شما نداشته اند ولی ما به این نتیجه رسیدیم که شما در عزل و نصب ها 
دخالت کرده اید، در صورتی که تشخیص این کار بر عهده هیئت اجرایی نیست و برعهده هیئت نظارت 

است که خودش زیرمجموعه شورای نگهبان است. این جا میان دوستان محل اختلاف است.
برخی می گویند رد صاحیت ها به دلیل انتقادات از دولت بوده، برخی مخالفت با طرح 

صیانت و لایحه حجاب و عفاف را علت می دانند و .... نظر شما چیست؟

من این را نمی توانم تایید کنم ولی رد هم نمی کنم. افرادی که در هیئت های اجرایی رد شدند عموما 
نمایندگانی بودند که به برخی عملکردهای دولت انتقاد داشتند و متاسفانه تداخل این اتفاق، این شائبه ها 
را به وجود آورده است.روزنامه ایران در مقاله  معروفش، درباره رد صلاحیت نمایندگان حاشیه ساز نوشته 
بود که من هم یکی از آن ها بودم و مثل  این  که از بین آن  افراد فقط من تایید شــده ام. البته من هم 
دردسرهایی را داشتم و به این راحتی نبود که بتوانم تاییدیه را از هیئت اجرایی بگیرم ولی نمی خواهم 
به هیچ عنوان به  آن مسئله ورود کنم.اما تقریبا همه چهره هایی که در مقاله معروف روزنامه ایران از آن ها 

نام برده شده بود به جز بنده، رد شده اند.
پیش بینی می کنید هیات نظارت این حاشیه های ایجاد شده از سوی هیات های 

اجرایی را حل و فصل کند و شاهد تایید صاحیت چهره های بیشتری باشیم؟
بله، ممکن است و به  نظر من این اتفاق خواهد افتاد. به عنوان نماینده مجلس و عضو کمیسیون داخلی 
و شورا ماجرا را این طور می بینم. این سطح از رد صلاحیت در هیئت اجرایی مسبوق به سابقه نیست. 
امروز و در این دولت است که ما شاهد این حجم از رد صلاحیت ها در هیئت اجرایی هستیم، آن هم برای 

نمایندگان مستقر که دلیلیش هم همان است که عرض کردم.
آقای رشــیدی کوچی، می توان این تحلیل را داشت که دولت به دنبال مدیریت 

مجلس آینده است؟
دولت ها تلاش می کنند که این اتفاق بیفتد ولی من با قاطعیت می گویم و شما این خبر را کار کنید و 
به یادگار از من داشته باشید که هیچ مجلسی مثل مجلس فعلی با دولت همکاری نکرده  و نخواهد کرد. 
به  نظرم مجلس بعدی دولت را خیلی اذیت کند.جریان خاص در کشور، که عموما افرادی با نگاه های 
تندرو هستند هدفشان خالص سازی است. این موضوع بر کسی پوشیده نیست. وقتی فقط مصاحبه ها و 
تیترهای این جریان خاص و افراد شاخص این جریان در نظر می گرفته می شود گویای همین نکته است. 
به صراحت اعلام می کنند مجلس باید از چیزی که در حال حاضر وجود دارد با ما همراه تر شود.اخیرا یکی 
از این آقایان که به لباس روحانیت هم ملبس است، در توییتی اعلام کرده بود نمایندگانی که مخالفت با 
طرح صیانت، هستند باید رد صلاحیت شوند. متاسفانه این جریان تا حدودی در دولت هم نفوذ کرده و به 
نظر می رسد دارد تمام تلاشش را می کند که خالص سازی مد نظرش را رقم بزند.البته که حتما تیرش به 
سنگ می خورد ما افراد عاقل زیادی در دولت داریم که کمک می کنند این اتفاق نیفتد و هم چنین مردم 

ما آگاه و هوشیارند و حتما از این جریان برائت خواهند کرد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ به 
اظهارنظر غلط ســخنگوی دولت که عنوان کرده بود 
»دخالت مجلس در اجرای قانون آسیب زاست« با بیان 
اینکه مجلس سعی می کند با دولت در اجرای قوانین 
چالش رسانه ای نداشته باشد و موضوعات را از طریق 
غیررسانه ای پیگیری کند اما ظاهراً دولت اصرار دارد کار 
سیاسی کند گفت: دولت به جای حل مشکات مردم، 

می خواهد ناتوانی خودش را به دوش مجلس بیندازد.
 عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ به اظهارنظر 
ســخنگوی دولت مبنی براینکه »دخالت مجلس در اجرای قانون 
آسیب زاست« و »شــرط قانون گذاری صحیح و درست این است 
که به شــیوه خوب هم امکان تحقق عملی آن اجرایی شود و در 
قانون کالابرگ هم دقیقاً همین را داشــتیم و بدون درنظر گرفتن 
ساختار اجرای کالابرگ، مجلس دولت را به اجرای آن مکلف کرد 
در حالی اگر شــرایط آماده بود دولت پیش از آن این قانون را اجرا 
می کرد.« در گفت و گو با خانه ملت گفت: متأسفانه دولت به جای 
اینکه مشــکلات مردم را حل کند، می خواهد ناتوانی خودش را به 

دوش مجلس بیندازد. 
احسان ارکانی با اعلام غیر واقعی بودن اظهارات سخنگوی دولت 
درخصوص کالابرگ افزود: در هیچ جا مجلس دولت را مکلف به 
اجرای کالابرگ نکرده اســت بلکه حذف ارز ترجیحی را به اجرای 
کالابرگ ملحق کرده است یعنی دولت اگر توان اجرای کالابرگ را 
نداشت، نباید ارز ترجیحی را حذف می کرد که به بازار شوک قیمتی 

بدون راهکار جبران  مؤثر وارد شود.
دبیر اول کمیسیون ویژه جهش تولید افزود: لازم بود سخنگوی 
دولت قبل از مصاحبه بند مربوطه را دقیق مطالعه کند. در بند »ص« 

جزء »ب« تبصره یک قانون بودجه 1401 به وضوح آمده است: »به 
دولت اجازه داده می شود در سال 1401 تا معادل سقف ردیف )18( 
جدول مصارف تبصره )14( این قانون را از طریق تأمین منابع مابه 
التفاوت ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات 
مصرفی پزشکی اختصاص دهد. چنانچه دولت قصد دارد کالایی 
را از سبد ارز ترجیحی حذف نماید باید قبلًا ترتیبات قانونی جبران 
زیان رفاه مصرف کننده برای کالاهای اساسی را از طُرق کالابرگ 
الکترونیکی و در امور پزشکی از طریق بیمه ها و به طُرق جایگزین 
مطمئن به انجام رسانده باشد به طوری که افراد بتوانند این کالاها و 
خدمات را به نرخ پایان شهریور 1400 و در سقف سهمیه تعیین شده 
تهیه کنند.« نماینده مردم نیشابور، فیروزه، زبرخان و میان جلگه در 
انتقاد به بخش دیگری از سخنان آقای بهادری که گفته بود »وقتی 
دخالت های مجلس در اجرای قانون صورت می گیرد نتیجه می شود 
این رتبه بندی که برای معلمان اجرا شــد و در طی چند ماه همه 
رتبه بندی ها اجرا شــد و هم بخشی از معلم ها ناراضی شدند و هم 
نزدیک به 80 هزار نفر از معلمان درخواســت بازنشستگی پیش از 
موعد می دهند« تأکید کرد: درباره قانون رتبه بندی معلمان نیز باز 
همین موضوع عدم اجرای قانون مطرح اســت و البته آنچه باعث 
افزایش درخواست معلمان برای بازنشستگی شد اقدام غیرکارشناسی 
و اشتباه فاحش دولت و آقای منظور در لایحه برنامه هفتم بود که 
با پیشنهاد افزایش سنوات بازنشستگی و کاهش حقوق بازنشستگان 
باعث نگرانی معلمان و شتاب آنها برای بازنشستگی شدند. مجلس 
سعی می کند با دولت در اجرای قوانین چالش رسانه ای نداشته باشد 
و موضوعات را از طریق غیررسانه ای پیگیری کند اما ظاهراً دولت 
اصرار دارد کار سیاسی کند و به تقابل دامن بزند و آنچه مشخص 

است اینکه دخالت دولت در تصویب قوانین آسیب زا است.

 رشیدی کوچی : مجلس آینده دولت را 
بسیار اذیت خواهد کرد

جریان خالص ساز در دولت نفوذ کرده است

دولت به جای حل مشکلات مردم، می خواهد 
ناتوانی خودش را به دوش مجلس بیندازد

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در پاسخ به اظهارنظر غلط سخنگوی دولت:

پرداخت وام های  ویژه به بچه مثبت ها!
بانک مرکزی درحالی از آغاز پرداخت وام 3۰۰ میلیونی بدون سود با مدل جدید اعتبارسنجی 
خبر می دهدکه چنین وامی به دلیل وجود موانع سفت و سخت، فقط به افراد محدودی تعلق 

می گیرد و جامعه هدف از آن بی بهره اند.
با آنکه بانک مرکزی بانکها را به همراهی با مردم در پرداخت وام های خرد چون کاهش سخت گیری تضامین 
و ... توصیه می کند اما خود این بانک برای ارایه وام بدون کارمزد 300 میلیون تومانی قرض الحسنه، ۷ شاخصه 
سنگین سنجش اعتبار را برای متقاضی چنین وامی در نظر گرفته است که گذر این شاخص ها برای خیلی ها 

شاید از هفت خان رستم هم سخت تر باشد.
موئلفه هایی چون رفتار اشــخاص در بازپرداخت تســهیلات، ســابقه اشــخاص در پرداخت چک، سابقه 
محکومیت های مالی، وضعیت پرداخت مالیات، دهک بندی یارانه ها، پرداخت یا عدم  پرداخت جرایم راهنمایی و 
رانندگی نمونه شاخصه های مورد بررسی برای تعیین امتیاز اعتباری است که با این تفاسیر گویا فقط افراد خاصی 
می توانند از این نوع وام استفاده کنند.هر چند پرداخت چنین وامهایی چون متقاضیان بسیار زیادی دارد، الزاما 
بایستی با سخت گیری و اعتبار سنجی درست و حساسی انجام شود تا بانک در بازپرداخت اقساط، دغدغه و یا 
نگرانی نداشته باشد، اما نکته قابل توجه این است که پرداخت چنین وامی احتمالا به نفع عده ای، نصیب سری 
افرادی می شود که یا خودشان کارمند خوش حسابی هستند و یا بنام کسانی که از چنین امتیاز و آیتم هایی 

برخوردارند، یعنی در طول زندگی حتی یک برگ چک را هم پر نکرده اند، می شود.
بی بهره ماندن ضعفا از وام های ارزان بدون سود!

این در حالی است که فلسفه وجودی قرض الحسنه و پرداخت این نوع وام ها باید به نیازمندان واقعی که توان 
مالی چندانی ندارد و خواهان پولی هستند که بتوانند آن را در قالب وام اخذ و به زخمی بزند، تعلق گیرد، نه اینکه 
اگر فردی دارای وسع مالی و حساب بانکی مناسب همچنین به عنوان یک فعال اقتصادی که سر وقت مالیات 
خود را پرداخت کرده و یا در رد و بدل چک ها و ... نظم و مقررات را رعایت نموده است در اعتبار سنجی ها از 
چنین امتیازی برخوردار شود، اما در مقابل ضعفا و بینوایان به موجب خالی بودن حسابهایشان و یا قرار داشتن در 
دهک های پایین درآمدی به آسانی نتوانند به چنین وامهایی که از لحاظ اخلاقی و شرعی حق آنهاست، برسند.

البته پرداخت وام های خرد حتی با سود بانکی مشخص هم همیشه برای اقشار پایین دست به سختی انجام 
شده و می شود و بانکها فقط کسانی را در پرداخت وام همراهی می کنند که از بنیه مالی مناسبی برخوردارند. مثلا 
در بحث پرداخت وام های خرد بدون ضامن از طریق اعتبارسنجی که مسئولان بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 
آن را در بوق و کرونا کردند اما در عمل جز کارمندان و افراد متمکن، به ندرت سایر افراد جامعه توانستند از این 

نوع وام بهره مند شوند چرا که موانعی که پیش پای وام گیرنده گذاشته بودند عبور از آن به راحتی میسر نبود.
ضرورت رعایت عدالت در پرداخت وام های قرض الحسنه

سید مرتضی افقه، استاد دانشگاه و اقتصاددان در گفتگو با »بازار« راجع به چگونگی پرداخت وام های خرد بی 
بهره از سوی برخی بانکها گفت: درست است که بانکها در پرداخت وام به متقاضیان باید شرایط وام گیرنده را 
به منظور اطمینان از بازگشت اقساط بخوبی بسنجند تا منابع خروجی از بانک معوقه نشود، اما به نظر می رسد 
پرداخت وامها برای اینکه آحاد جامعه یعنی هر کس به اندازه درآمد، وسع و توان مالی که دارد از آن بهره ببرد، 

بایستی تعریف شده باشد تا عدالت در پرداخت ها انجام شود.
وی با بیان اینکه بانکها نیز در شرایطی نیستند که بتوانند وامهایی بدون بهره پرداخت کنند بلکه آنها برای کسی 
که بخواهد وامی دریافت کند، متقاضی وام حتما باید در حسابش پولی به عنوان سپرده برای مدتی در بانک 
بخواباند، افزود: هر چند این اقدام خلاف مقرات است اما همین رسوب پول در بانک برای چند ماه مطمئنا بخشی 
از ارزش پول وام گیرنده را به دلیل وجود تورم بیش از 40 درصدی کاهشی می کند، از طرفی نیز وقتی قرار است 
در صورت سپرده گذاری، بانک به متقاضی وام بدهد، عملا ضعفا از دریافت چنین وامی بی بهره می مانند چرا 

که آنها توانایی سپرده گذاری در بانک را ندارند.
پرداخت وام های بی بهره بیشتر تبلیغاتی و به نفع عده ای محدود است

این کارشناس اقتصادی افزود: متاسفانه سوء تدبیرها باعث شده است تا شکاف طبقاتی در جامعه عمیق و عمیق 
تر شود و کم درآمدها و قشر فرودست جامعه از امتیازات گوناگون بی بهره مانند، در چنین شرایطی است که 
بانکها با وجود اصرار بانک مرکزی در ارایه وامهای خرد به مردم اما همراهی لازم را به بهانه های مختلف با 
آنها ندارند و اگر بخواهند وامی را نیز پرداخت کنند با شرط و شروط انجام می دهند. شروطی که نتیجه آن این 

است که پرداخت وام به هدف اصلی خود اصابت نکند و سری افرادی از امتیاز دریافت وام برخوردار شوند که 
معمولا از جامعه هدف نیستند.

این استاد دانشگاه اظهار داشت: تا زمانی که نرخ تورم بیش از 40 درصد و سود بانکی کمتر از نصف تورم است 
بی تردید دریافت کنندگان وام برنده این معامله هستند حال از آنجایی که بانکها نیز توان وام دهی بالایی را 
ندارند، بنابراین پرداخت وام بی بهره جز تبلیغات چیز دیگری نیست آنطور که اگر دستوراتی نیز به بانکها داده شود 
که اقدام به پرداخت وام کنند، این موضوع زمینه ایجاد زد و بند و کسب سود برای برخی ها را در پی دارد. با این 
وجود دولت و بانک مرکزی به جایی دستورات بی عمل باید اقدامات خود را در راستای مهار نرخ تورم و تلاش 
برای رشد اقتصادی بکار گیرند تا با بهبود این شاخص ها نرخ تورم به نرخ سود بانکی نزدیک و دریافت وام برای 

وام گیرندگان غیر واقعی جذابیتی نداشته باشد.
وام هایی که به این آسانی ها پرداخت نمی شوند

بنا به این گزارش، هر چند اقدام بانک مرکزی برای دستیابی مردم به وام های خرد قرض الحسنه از طریق 
مدل جدید اعتبارسنجی را باید به فال نیک گرفت، اما پرداخت وام آن هم وام بدون سود و ضامن به این آسانی ها 
انجام نمی شود، چرا که وام گیرنده بایستی یه سری موئلفه ها و شاخص های اعتبار سنجی تعریف شده را 
داشته باشد تا بتواند به چنین وامی دست یابد.شاخص های متنوعی چون رفتار اشخاص در بازپرداخت تسهیلات، 
سابقه اشخاص در پرداخت چک، سابقه محکومیت های مالی اشخاص، وضعیت پرداخت مالیات، دهک بندی 
یارانه ها و حتی مواردی مانند پرداخت یا عدم پرداخت جرایم راهنمایی و رانندگی را می توان به عنوان مهمترین 
شاخصه های مورد بررسی برای تعیین امتیاز اعتباری نام برد که وام گیرنده باید آنها را داشته باشد.حال علاوه 
بر ایجاد شاخص های تعریف شده جدیدی که دریافت وام را برای همه میسر نمی کند، اخیرا نیز بازرس کل 
امور بانک و بیمه سازمان بازرسی کل کشور در خصوص بحث ضمانت ها، با ارسال نامه ای به معاون نظارت 
بانک مرکزی درباره ضمانت اشخاص برای دریافت تسهیلات، اعلام کرده است؛ اقدامات برخی از بانک ها در 
این حوزه مغایر با قانون و مقررات است که این موضوع باید مطابق قانون اصلاح شود چرا که بانکها برای اخذ 

تضامین، متقاضیان وام را اذیت می کنند.

 مسئولان دغدغه لازم
 برای آلودگی هوا را ندارند

عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: مجلس هیچ مجوزی درباره 
عرضه پتروشیمی ها خارج از بورس کالا در برنامه هفتم نداده است.

جعفر قادری در پاسخ به ابهامات برخی از رسانه ها مبنی بر اینکه مجلس پیرو مصوبه برنامه ای خود به 
عرضه پتروشــیمی ها خارج از بورس کالا رأی داده و این موضوع چالش برانگیز بوده است،گفت: مجلس 
هیچ مجوزی درباره عرضه پتروشیمی ها خارج از بورس کالا نداده است بلکه مجلس تنها در مواردی که 
محصولات متأسفانه به صورت خام به فروش می رسد، تدابیری را مد نظر قرار داد لذا مجلس به دلیل اینکه 
زنجیره ارزش محصولات پتروشیمی  را تکمیل کرده و تشویق کند که تولید کنندگان مواد اولیه به سمت 
 بخش های تکمیلی رفته و زنجیره ارزش را تکمیل کرده و به مواد اولیه دسترسی پیدا کنند، مصوباتی را در نظر

 گرفت.
وی تأکید کرد: در جریان این مصوبه تأکید شد این مسئله باید با نظارت وزارت صمت مد نظر قرار گرفته 
تا افراد  فعال در حوزه تکمیل زنجیره ارزش به راحتی به ماده اولیه خود دست پیدا کنند. بنابراین این مصوبه 
ما را به سمت و سوی تکمیل زنجیره ارزش محصولات پتروشیمی  در کشور خواهد برد  و به طور کل این 
موضوعات در این حد بوده و تأکید شده که این مسئله باید با کنترل و نظارت وزارت صنعت صورت پذیرد 
 چراکه برخی از این سرمایه گذاری ها ممکن است توسط خود سرمایه گذار اولیه و یا توسط دیگران انجام

 شود.
قادری در گفت وگو با خانه ملت، تصریح کرد: این مصوبه مجلس در برنامه کمک می کند که اطمینانی نسبت 
به تأمین مواد اولیه زنجیره ارزش در کشور صورت گیرد.وی با بیان اینکه تجویزی که در قانون مدنظر بوده 
به صورت گسترده نیست و محدود بوده است، ادامه داد: در حال حاضر ما گاز را به متانول تبدیل می کنیم، لذا 
با توجه به کاهش ارزش متانول در بازارهای بین المللی، در حال حاضر تولید کنندگان متانول در ضرر هستند 
اما اگر ما زنجیره ارزش متانول را تکمیل کنیم و تبدیل به محصول نهایی شود. این مسئله می تواند  مشکل 

بسیاری از واحدهای تولیدی را برطرف کند.
قادری تاکید کرد: در زنجیره اقلام دیگر هم همین وضعیت حاکم است لذا ما برای پاسخ دهی به این مشکل 
این تجویز را در برنامه داشته ایم که البته باید گفت این موضوع عمومی نیست و در حقیقت سازوکار بازار بورس 
کالا و عرضه محصولات بورس را به هم نمی ریزد.قادری با بیان اینکه این تصمیم مجلس برای تشویق 
سرمایه گذاری در زنجیره ارزش مدنظر قرار گرفته،گفت: بنابراین این مسئله محدود و کنترل شده است و 

نظارت وزارت صنعت هم در این بخش پیش بینی شده است.

مجلس هیچ مجوزی درباره عرضه 
پتروشیمی ها خارج از بورس کالا نداده است

عضو کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه: رئیس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران:

سخنگوی کمیســیون عمران مجلس 
گفت: شاخص قیمت مسکن طبق اخبار 
منتشر شده در رسانه ها طی بازه زمانی 
۱3۷۷ الــی ۱۴۰۰ حــدود ۲۱۵ برابر 
افزایش یافته در حالی که حداقل دستمزد 
کارگران طی این سال ها حدود ۸۸ برابر 
رشد داشته که این فاصله باید با افزایش 
تسهیات تکمیل شود در حالی که مردم 
توان پرداخت اقساط سنگین آن را ندارند 
البته باید این آمــار بصورت دقیق مورد 

بررسی قرار گیرد.
عبدالجلال ایری با اشاره به افزایش قیمت خانه و ناتوانی مردم در پرداخت تسهیلات مسکن گفت: مسکن 
یکی از مطالبات به حق مردم بوده که متاسفانه طی سالهای اخیر با افزایش شدیدی مواجه بوده که در قیاس 
با افزایش حداقل دستمزد کارگران تفاوت بسیار بالایی دارد. این نماینده مردم در مجلس با اشاره به انتشار 
اخباری در رســانه مختلف در خصوص افزایش شاخص قیمت مسکن در دهه های گذشته تصریح کرد: 
شاخص قیمت مسکن طی بازه زمانی 13۷۷ الی 1400 حدود ۲15 برابر افزایش یافته در حالی که حداقل 
دستمزد کارگران طی این سال ها حدود 88 برابر افزایش داشته که تفاوت بسیار زیادی دارد و این فاصله باید 

با افزایش تسهیلات تکمیل شود.
میزان و نحوه پرداخت اقساط مسکن باید مورد بازنگری قرار بگیرد

این نماینده مردم در مجلس در گفت و گو با خانه ملت، با اشاره به اقساط بالای 35 میلیونی تسهیلات یک 
میلیارد و ۹00ملیون تومانی مسکن برای خانواده های دارای بیش از 4 فرزند، اظهار کرد: پرداخت اقساط با این 
ارقام از عهده مردم خارج بوده و  لذا میزان و نحوه پرداخت اقساط مسکن باید مورد بازنگری جدی قرار بگیرد.

ســخنگوی کمیسیون عمران مجلس با تاکید بر اینکه اکثر خانواده ایرانی توان پرداخت اقساط سنگین 
تسهیلات مسکن را ندارند اظهار کرد:باید آمار مربوط به قیمت مسکن در دوره های گذشته بصورت دقیق 
مورد بررسی قرار گیرد. همچنین باید برای کنترل این بازار پر تلاطم برای افزایش تولید صنعتی ساختمان و 

مهار فعالیت دلالان و محتکران برنامه ریزی کنیم.

ناترازی عجیب حداقل دستمزد 
کارگران با میزان اقساط وام مسکن

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس:

کمیســیون ســامت شورای  رئیس 
شهر تهران با تأکید بر اینکه مسئولان 
دغدغه ای که باید در خصوص آلودگی هوا 
داشته باشند را ندارند، گفت: ما از سازمان 
اســتاندارد انتظار داریم که سطح مجاز 

آلایندگی را تعیین تکلیف کند.
به گزارش ایسنا، مهدی پیرهادی در یکصد و نود 
و دومین جلسه شورا گفت: من هر ساله پیش از آغاز 
آلودگی هوا تذکرات خود را مطرح می کنم. بسیاری 
از مسئولان دغدغه ای که باید در خصوص آلودگی 
هوا داشته باشند، ندارند. رئیس شورای شهر در این 

زمینه دغدغه داشت و سیاستگذاری خود را بر این موضوع گذاشت و شهردار تهران نیز مسئله را پیگیری کرد 
و نتایج اولیه خوبی داشت.وی با بیان اینکه چند سال است قرار است که طرح کهاب اجرایی شود، خاطرنشان 
کرد: سوال من این است که آیا وزارت نفت پول اجرای این طرح را ندارد؟ مگر سلامت مردم شوخی است؟ 
چرا قوه قضاییه موضوع را پیگیری نمی کند؟رییس کمیسیون سلامت شورای شهر تهران تأکید کرد: ذرات 
آلاینده کمتر از ۲.5 میکرون دلیل آلایندگی است که ناشی از تردد وسایل نقلیه سنگین و فرسوده در شهر 
تهران است. وقتی خودروهای فرسوده از شهر تهران خارج نمی شوند حتماً آلودگی هوا پابرجا خواهد ماند. از 
سویی دیگر تا وقتی تردد خودروهای فاقد معاینه فنی و عدم استفاده از فیلترهای جاذب دوده را شاهد هستیم، 
این آلودگی ادامه خواهد داشت.پیرهادی با طرح این پرسش که وضعیت صنایع و کارخانجات سیمان امروز 
چگونه است؟ گفت: آیا وزارت صمت به وظایف خود عمل کرده است؟ ما از سازمان استاندارد انتظار داریم که 
روشی را اتخاذ کند و سطح مجاز آلایندگی را تعیین تکلیف کند. از شهردار تهران نیز می خواهیم موضوع را 
در هیئت دولت پیگیری کند.این عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه برخی می گویند چرا این موضوع را 
مطرح می کنید که چرا امیدوار نیستید؟ افزود: شورا و شهرداری وظایف خود را انجام داده اند اما مسئول وزارت 
خانه ها و دیگر نهادها نیستند. وزارت خانه ها نیز باید وظایف خود را انجام دهند.رئیس شورای شهر تهران نیز 
با بیان اینکه وزارت خانه ها اذعان دارند که مجلس بودجه ای برای خروج خودروهای فرسوده در نظر گرفته 

است گفت: نماینده های مجلس باید هوای »هوای تهران« را داشته باشند.


